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THE ROLE OF THE ASSEMBLY 
 
Founded in 1955, the NATO Parliamentary Assembly (NATO PA) serves as the consultative inter-
parliamentary organisation for the North Atlantic Alliance.   
 
Bringing together members of parliaments throughout the Atlantic Alliance, the NATO PA provides an 
essential link between NATO and the parliaments of its member nations, helping to build parliamentary and 
public consensus in support of Alliance policies. 
 
At the same time, it facilitates parliamentary awareness and understanding of key security issues and 
contributes to a greater transparency of NATO policies.  Crucially, it helps maintain and strengthen the 
transatlantic relationship, which underpins the Atlantic Alliance. 
 
Since the end of the Cold War the Assembly has assumed a new role by integrating into its work 
parliamentarians from those countries in Central and Eastern Europe (CEE) and beyond who seek a closer 
association with NATO.  This integration has provided both political and practical assistance and has 
contributed to the strengthening of parliamentary democracy throughout the Euro-Atlantic region, thereby 
complementing and reinforcing NATO’s own programme of partnership and co-operation. 
 
The headquarters of the Assembly’s 30-strong International Secretariat is in central Brussels. 
 

HOW THE ASSEMBLY WORKS 
 
The NATO PA consists of 248 delegates from the 26 NATO member countries. Delegates from 16 associate 
countries; 5 Mediterranean associate countries; the European Parliament; as well as parliamentary observers 
from 6 other countries and 3 inter-parliamentary assemblies also take part in its activities. 
 
The Assembly’s governing body is the Standing Committee, which is composed of the Head of each member 
delegation, the President, the Vice-Presidents, the Treasurer and the Secretary General. 
 
The International Secretariat under its Secretary General, is responsible for all administration and the bulk of 
research and analysis that supports the Assembly’s Committees, Sub-Committees and other groups. 
 
The five Committees are: Civil Dimension of Security; Defence and Security; Economics and Security; 
Political; Science and Technology. They are charged with examining all major contemporary issues in their 
fields. Other Assembly bodies include the Mediterranean Special Group to enhance parliamentary dialogue 
and understanding with countries of the Middle East and North African region, the Ukraine-NATO Inter-
parliamentary Council and the NATO-Russia Parliamentary Committee where the leaders of the member 
delegations and those of the Russian Federal Assembly meet in an “at 27” format.  
 
The Committees and Sub-Committees produce reports, which are discussed in draft form at the Assembly’s 
Spring Session.  The reports are then revised and up-dated for discussion, amendment and adoption at the 
Assembly’s Annual Session in the Autumn. 
 
At the Annual Session, the Committees also produce policy recommendations - which are voted on by the full 
Assembly and forwarded to the North Atlantic Council.  As well as meetings during Sessions, the Committees 
and Sub-Committees meet several times a year in member and associate nations where they receive 
briefings from leading government and parliamentary representatives, as well as senior academics and 
experts. 
 

FINANCING 
 
The Assembly is directly funded by member parliaments and governments, and is financially and 
administratively separate from NATO itself. Each country’s contribution is based on the NATO Civil Budget 
formula. 
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LE ROLE DE L'ASSEMBLEE 
 
Fondée en 1955. Organisation interparlementaire consultative auprès de l'Alliance atlantique.  
 
Parce qu’elle rassemble des parlementaires venus des quatre coins de l’Alliance atlantique, l’Assemblée 
parlementaire de l'OTAN (AP-OTAN) forme un lien essentiel entre l’OTAN et les parlements de ses pays 
membres, contribuant à l’édification d’un consensus parlementaire et public autour des politiques alliées. 
 
En même temps, elle introduit plus de transparence dans la politique de l’OTAN et aide les milieux 
parlementaires à prendre conscience de questions de sécurité d’une importance majeure et à les comprendre. 
Par ailleurs, elle joue un rôle crucial dans la préservation et la consolidation de la relation transatlantique qui 
sous-tend l’Alliance atlantique. 
 
Depuis la fin de la Guerre froide, l'Assemblée assume de nouvelles fonctions en associant à ses travaux les 
parlementaires de pays d’Europe centrale et orientale - et au-delà - qui désirent se rapprocher de l’OTAN. Cette 
démarche apporte une assistance politique et pratique et va dans le sens d’un renforcement de la démocratie 
parlementaire dans toute la région euro-atlantique, complétant et consolidant les programmes de partenariat et 
de coopération de l'OTAN. 
 
Le siège du Secrétariat international de l'Assemblée, composé de 30 personnes, est situé au centre de 
Bruxelles. 
 

LE FONCTIONNEMENT DE L'ASSEMBLEE 
 
L’AP-OTAN compte 248 délégués des 26 pays membres de l’OTAN. Participent également à ses travaux, les 
délégués de 16 pays associés, de 5 pays associés méditerranéens, du Parlement européen, ainsi que les 
observateurs parlementaires de 6 autres pays et de 3 assemblées interparlementaires. 
 
L’organe exécutif de l’Assemblée est la Commission permanente qui comprend les chefs des délégations 
membres, le président, les vice-présidents, le trésorier et le secrétaire général.  
 
Le Secrétariat international, dirigé par son secrétaire général, est responsable de l’ensemble des tâches 
administratives et de la majeure partie des recherches et analyses destinées à épauler les commissions, 
sous-commissions et autres groupes dans leurs activités.  
 
Il y a cinq commissions : Commission sur la dimension civile de la sécurité, Commission de la défense et de la 
sécurité, Commission de l’économie et de la sécurité, Commission politique et Commission des sciences et des 
technologies. Elles sont chargées d’étudier toutes les grandes questions contemporaines qui se posent dans 
leurs domaines de compétence respectifs. À ces commissions viennent s’ajouter le Groupe spécial 
Méditerranée qui cherche à intensifier le dialogue et la compréhension interparlementaires avec les pays du 
Moyen-Orient et de l'Afrique du Nord, le Conseil interparlementaire Ukraine-OTAN et la Commission 
parlementaire OTAN-Russie, qui se réunit "à 27" et se compose des chefs des délégations membres de 
l'Assemblée et des chefs de la délégation de l'Assemblée fédérale de Russie. 
 
Les commissions et les sous-commissions élaborent des rapports dont les projets sont examinés à la session 
de printemps, puis révisés et actualisés pour discussion, modification et adoption à la session annuelle en 
automne.  
 
Lors de la session annuelle, les commissions préparent aussi des recommandations de politique générale qui 
sont mises aux voix en séance plénière et adressées au Conseil de l’Atlantique Nord. Outre celles qu’elles 
tiennent durant les sessions, les commissions et sous-commissions organisent plusieurs réunions par an dans 
un pays membre ou associé, réunions à l’occasion desquelles elles entendent des exposés de la part de 
représentants gouvernementaux et parlementaires de haut rang ainsi que de scientifiques et d’experts 
chevronnés. 
 

FINANCEMENT 
 
L’Assemblée est financée directement par les parlements et les gouvernements des pays membres ; sur le 
double plan financier et administratif, elle est indépendante de l’OTAN elle-même. Les cotisations de chaque 
pays sont proportionnées et calculées sur base de l'indice du budget civil de l'OTAN. 
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THE ROSE-ROTH PROGRAMME 
 
A central part of the Assembly’s work is the Rose-Roth programme of partnership and co-operation - initially with 
Central and Eastern European countries but subsequently throughout the Euro-Atlantic region. This programme 
seeks to assist partner countries, mainly in the Balkans and the South Caucasus, through a challenging transition 
process, which involves the implementation of difficult political and economic reforms. 
 
The Rose-Roth programme involves a series of seminars focused on regional and topical security issues and 
training programmes for parliamentary staff. The aim is to enhance parliamentary awareness, build contacts and 
provide experience and expertise.  Particular attention is paid to promoting the principle of the democratic control of 
armed forces and to the development of effective parliamentary oversight of defence and the military.   
 

THE NEW PARLIAMENTARIANS PROGRAMME 
 
In 2000, the Assembly launched its “New Parliamentarians Programme”. This provides parliamentarians, who are 
new to parliament or to international functions within their parliament, with grounding in the role and rationale for 
today’s NATO. The first orientation course involving 42 parliamentarians from 26 nations took place at NATO 
headquarters in July 2000.  
 
The Programme is now held annually in July.  Along with certain events in the Rose-Roth programme, the New 
Parliamentarians Programme benefits from the generous support of the Geneva Centre for the Democratic Control 
of Armed Forces (DCAF). 
 

THE TRANSATLANTIC PARLIAMENTARY FORUM 
 
With concerns growing about a developing transatlantic ‘drift’ in attitudes and policies, the Assembly’s Standing 
Committee in 2001 decided to organize a “Transatlantic Parliamentary Forum” to help determine the nature of 
transatlantic divergences, and perhaps develop ideas for redressing them. 
 
The first Forum was held in Washington DC, in December 2001 in co-operation with the Atlantic Council of the 
United States and the National Defense University.  Three further meetings have been held, and the Forum is 
now an annual Assembly event. 
 

THE MEDITERRANEAN SPECIAL GROUP 
 

In the context of its outreach activities, the Assembly created in 1995 a Mediterranean Special Group with the 
aim of opening a political dialogue with legislators from countries of the Middle East and North Africa (MENA). 
The programme gradually expanded and the Assembly has now established relations at various levels with the 
parliaments of eight countries of the southern and eastern Mediterranean Algeria, Cyprus, Egypt, Israel, Jordan, 
Malta, Morocco, Tunisia, Mauritania, as well as with the Palestinian Legislative Council. Preliminary contacts 
have recently been established with some countries of the Gulf.  
 
The yearly activities of the Group include a visit to one of the Mediterranean partners, and two Mediterranean 
seminars, one of which is held in Naples, in co-operation with the Italian Parliament. These meetings seek to 
enhance parliamentary awareness of the problems of the region, promote a political dialogue between 
parliamentarians, and ultimately provide experience and expertise to legislators from Maghreb and Middle East 
countries. 

SESSIONS 
 
Two sessions are held each year - in the Spring and Autumn (‘Annual’) - in different countries.  
 
2008 Spring Session Berlin, Germany 23 - 27 May  
 Annual Session Valencia, Spain 14 - 18 November  
2009  Spring Session Norway 22 - 26 May  
 Annual Session United Kingdom 13 - 17 November  
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LE PROGRAMME ROSE-ROTH 
 
Le programme Rose-Roth de partenariat et de coopération est un chapitre essentiel des activités de l’Assemblée. 
Initialement destiné aux pays d’Europe centrale et orientale, puis étendu à toute la région euro-atlantique. Ce 
programme vise à aider les pays partenaires, principalement dans les Balkans et le Caucase du Sud, tout au long 
d’un difficile processus de transition qui implique la mise en application de réformes ardues sur le plan politique et 
économique. 
 
Le programme Rose-Roth consiste en une série de séminaires consacrés aux questions actuelles de sécurité  
régionale et en programmes de formation à l’usage du personnel parlementaire. L’objectif est d’éveiller la prise de 
conscience parlementaire, d'établir des contacts et de partager expérience et savoir-faire. Une attention particulière 
est accordée à la promotion du principe de l’exercice d’un contrôle démocratique sur les forces armées et au 
développement d'une véritable surveillance parlementaire de la défense et des militaires. 
 

LE PROGRAMME "NOUVEAUX PARLEMENTAIRES" 
 
En 2000, l’Assemblée a lancé cette initiative qui a pour but de fournir aux parlementaires qui en sont à leur premier 
mandat  ou qui occupent une fonction internationale au sein de leur parlement des informations de base sur le rôle 
et la raison d’être de l’OTAN d’aujourd’hui. Le premier cours d’orientation, qui réunissait 42 parlementaires de 
26 pays, s’est tenu en juillet 2000, au siège de l'OTAN. 
 
Le programme "Nouveaux parlementaires" a maintenant lieu chaque année au mois de juillet.  A l'instar du 
programme Rose-Roth, le programme "Nouveaux parlementaires" bénéficie de l'aide généreuse du Centre pour le 
contrôle démocratique des forces armées de Genève (DCAF).  
 

LE FORUM PARLEMENTAIRE TRANSATLANTIQUE 
 
De plus en plus préoccupée par le développement d’une "dérive" transatlantique dont les effets se font sentir tant 
au travers des attitudes que des politiques adoptées par les uns et les autres, la Commission permanente de 
l’Assemblée a décidé, en 2001, d’organiser un "Forum parlementaire transatlantique" devant contribuer à établir la 
nature des divergences transatlantiques et, éventuellement, à dégager des idées permettant d’y remédier.  
 
Le premier Forum a eu lieu à Washington DC en décembre 2001 en coopération avec l'Atlantic Council of the 
United States et la National Defense University. Trois réunions du même genre ont encore eu lieu. Désormais, le 
Forum constitue un événement annuel de l’Assemblée. 

 
LE GROUPE SPECIAL MEDITERRANEE 

 
Dans le cadre de ses activités avec les pays partenaires, l’Assemblée a fondé, en 1995, un Groupe spécial 
Méditerranée dans le but d’entamer un dialogue politique avec les législateurs des pays du Moyen-Orient et de 
l'Afrique du Nord (MENA). Le programme de ce Groupe s’est élargi au fil du temps. Aujourd’hui, l’Assemblée 
entretient des relations régulières à différents niveaux avec les parlements de neuf pays du Sud et de l’Est de la 
Méditerranée : l’Algérie, Chypre, l’Egypte, Israël, la Jordanie, Malte, le Maroc, la Tunisie, la Mauritanie, ainsi qu'avec 
le Conseil législatif palestinien. Récemment, des contacts préliminaires ont été pris avec certains pays du Golfe. 
 
Parmi les activités annuelles du Groupe figurent une visite dans l’un des pays partenaires méditerranéens, ainsi 
que deux séminaires méditerranéens, dont un est organisé à Naples en collaboration avec le parlement italien. 
Ces réunions ont pour but de sensibiliser davantage les parlementaires aux problèmes de la région, de promouvoir 
un dialogue politique entre parlementaires et de partager expérience et savoir-faire avec des législateurs des pays 
du Maghreb et du Moyen-Orient. 

 

SESSIONS 
 
Deux sessions sont tenues chaque année au printemps et en automne ('annuelle') dans différents pays 
 
2008 Session de printemps Berlin, Allemagne 23 - 27 mai 
 Session annuelle Valence, Espagne 14 - 18 novembre 
2009 Session de printemps Norvège  22 - 26 mai  
 Session annuelle Royaume-Uni 13 - 17 novembre 
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MEMBERSHIP OF THE ASSEMBLY 
  

MEMBER DELEGATIONS 
 

26  DELEGATES 
UNITED STATES  36 
FRANCE 18 
GERMANY  18 
ITALY  18 
UNITED KINGDOM 18 
CANADA 12 
POLAND  12 
SPAIN  12 
TURKEY  12 
ROMANIA  10 
BELGIUM     7 
CZECH REPUBLIC    7 
GREECE     7 
HUNGARY     7 
NETHERLANDS     7 
PORTUGAL    7 
BULGARIA     6 
DENMARK     5 
NORWAY    5 
SLOVAKIA     5 
LITHUANIA    4 
ESTONIA    3 
ICELAND    3 
LATVIA     3 
LUXEMBOURG    3 
SLOVENIA     3 

 
ASSOCIATE DELEGATIONS 

 
16 DELEGATES 
RUSSIA  10 
UKRAINE    8 
AUSTRIA     5 
AZERBAIJAN     5 
SERBIA    5 
SWEDEN     5 
SWITZERLAND     5 
FINLAND     4 
GEORGIA     4 
ALBANIA     3 
ARMENIA     3 
BOSNIA AND HERZEGOVINA    3 
CROATIA     3 
MOLDOVA    3 
MONTENEGRO    3 
THE FYR OF MACEDONIA*    3 

 
 
Five Mediterranean Associate Delegations 
Algeria (6 delegates), Morocco (6 delegates), Israel (4 delegates), Jordan (4 delegates), Mauritania (3) 
 
The European Parliament is entitled to send 10 delegates to Assembly Sessions and can participate in most 
Committee and Sub-Committee activities. 
 
Six Parliamentary Observers are entitled to send three delegates to Assembly Sessions: Australia, Egypt, 
Japan, Kazakhstan, the Palestinian Legislative Council, and Tunisia.  
 
Inter-Parliamentary Assemblies such as the OSCE PA, the PACE and the WEU Assembly also send 
delegations. 
 
 

* Turkey recognises the Republic of Macedonia with its constitutional name. 

 



 6

COMPOSITION DE L’ASSEMBLEE 
 

DELEGATIONS MEMBRES 
 

26  DELEGUES 
ETATS-UNIS 36 
FRANCE 18 
ALLEMAGNE 18 
ITALIE 18 
ROYAUME-UNI 18 
CANADA 12 
POLOGNE 12 
ESPAGNE 12 
TURQUIE 12 
ROUMANIE 10 
BELGIQUE    7 
REPUBLIQUE TCHEQUE    7 
GRECE    7 
HONGRIE    7 
PAYS-BAS    7 
PORTUGAL    7 
BULGARIE    6 
DANEMARK    5 
NORVEGE    5 
SLOVAQUIE    5 
LITUANIE    4 
ESTONIE    3 
ISLANDE    3 
LETTONIE    3 
LUXEMBOURG    3 
SLOVENIE    3 

 
DELEGATIONS ASSOCIEES 

 
16  DELEGUES 
RUSSIE 10 
UKRAINE    8 
AUTRICHE    5 
AZERBAÏDJAN    5 
SERBIE    5 
SUEDE    5 
SUISSE    5 
FINLANDE    4 
GEORGIE    4 
ALBANIE    3 
ARMENIE    3 
BOSNIE-HERZEGOVINE    3 
CROATIE    3 
MOLDOVA    3 
MONTENEGRO    3 
L’ERY DE MACEDOINE *    3 

 
 
Cinq délégations associées méditerranéennes 
Algérie (6 délégués), Maroc (6 délégués), Israël (4 délégués), Jordanie (4 délégués), Mauritanie (3 délégués) 

 
Le Parlement européen peut envoyer 10 délégués aux sessions de l’Assemblée et peut participer à la 
majorité des activités des commissions et des sous-commissions. 

 
Six parlements possédant le statut d'observateur parlementaire peuvent envoyer trois délégués aux 
sessions de l'Assemblée : l'Australie, l'Egypte, le Japon, le Kazakhstan, le Conseil législatif palestinien, et la 
Tunisie.  

 
Les assemblées interparlementaires telles que celles de l’OSCE, du Conseil de l'Europe et de l’UEO 
envoient également des délégations. 

 
* La Turquie reconnaît la République de Macédoine sous son nom constitutionnel. 
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COMMITTEES, SUB-COMMITTEES AND WORKING GROUPS 
 

COMMITTEE ON THE CIVIL DIMENSION OF SECURITY (CDS) 
Sub-Committee on Democratic Governance 

 
DEFENCE AND SECURITY COMMITTEE (DSC) 

Sub-Committee on Future Security and Defence Capabilities 
Sub-Committee on Transatlantic Defence and Security Co-operation 

 
ECONOMICS AND SECURITY COMMITTEE (ESC) 

Sub-Committee on East-West Economic Co-operation and Convergence 
Sub-Committee on Transatlantic Economic Relations 

 
POLITICAL COMMITTEE (PC) 

Sub-Committee on NATO Partnerships 
Sub-Committee on Transatlantic Relations 

 
SCIENCE AND TECHNOLOGY COMMITTEE (STC) 

Sub-Committee on Energy and Environmental Security 
 

MEDITERRANEAN SPECIAL GROUP (GSM) 
 

NATO-RUSSIA PARLIAMENTARY COMMITTEE (NRPC) 
 

UKRAINE-NATO INTER-PARLIAMENTARY COUNCIL (UNIC) 
 

 
OFFICERS OF THE ASSEMBLY 

 
PRESIDENT 

José LELLO (Portugal) 
 

VICE-PRESIDENTS 
Jo Ann EMERSON (United States) 
Bruce GEORGE (United Kingdom) 

Karl A. LAMERS (Germany) 
Mihail LUPOI (Romania) 

Jan PETERSEN (Norway) 
 

TREASURER 
Lothar IBRÜGGER (Germany) 

 
SECRETARY GENERAL 

Simon LUNN (United Kingdom) 
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COMMISSIONS, SOUS-COMMISSIONS ET GROUPES DE TRAVAIL 
 
 

COMMISSION SUR LA DIMENSION CIVILE DE LA SECURITE (CDS) 
Sous-commission sur la gouvernance démocratique 

 
COMMISSION DE LA DEFENSE ET DE LA SECURITE (DSC) 

Sous-commission sur l'avenir de la sécurité et des capacités de défense 
Sous-commission sur la coopération transatlantique en matière de défense et de sécurité 

 
COMMISSION DE L'ECONOMIE ET DE LA SECURITE (ESC) 

Sous-commission sur la coopération et la convergence économiques Est-Ouest 
Sous-commission sur les relations économiques transatlantiques 

 
COMMISSION POLITIQUE (PC) 

Sous-commission sur les partenariats de l'OTAN 
Sous-commission sur les relations transatlantiques 

 
COMMISSION DES SCIENCES ET DES TECHNOLOGIES (STC) 

Sous-commission sur la sécurité en matière d’énergie et d’environnement 
 

GROUPE SPECIAL MEDITERRANEE (GSM) 
 

COMMISSION PARLEMENTAIRE OTAN-RUSSIE (NRPC) 
 

CONSEIL INTERPARLEMENTAIRE UKRAINE-OTAN (UNIC) 
 
 

BUREAU DE L'ASSEMBLEE 
 

PRESIDENT 
José LELLO (Portugal) 

 
VICE-PRESIDENTS 

Jo Ann EMERSON (Etats-Unis) 
Bruce GEORGE (Royaume-Uni) 

Karl A. LAMERS (Allemagne) 
Mihail LUPOI (Roumanie) 

Jan PETERSEN (Norvège) 
 

TRESORIER 
Lothar IBRÜGGER (Allemagne) 

 
SECRETAIRE GENERAL 

Simon LUNN (Royaume-Uni) 
 

 
 
 
 
 
 
 

 



 

 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

NATO Parliamentary Assembly 
International Secretariat 
3 Place du Petit Sablon 

B -1000 Brussels 
Tél. (322) 513 2865 
Fax: (322) 514 1847 

E-mail: secretariat@nato-pa.int  
Web-site: www.nato-pa.int  

 
Assemblée parlementaire de l’OTAN 

Secrétariat international 
3 Place du Petit Sablon 

B -1000 Bruxelles 
Tél. :  (322) 513 2865 
Fax : (322) 514 1847 

E-mail : secretariat@nato-pa.int  
Adresse internet : www.nato-pa.int  
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